
 

Shafshafo Profile 
 

 

Shafshafo Organization for Relief and Development is a non-profit, non-governmental 

Relief organization which was formed in 2001 in Garowe, the capital city Puntland State of 

Somalia.  It was born out of the drastic need to relieve the IDPs, the under-privileged and war-

weary people of Somalia brought about by the civil-strife related and environmental hardships 

confronted. It was founded by community leaders and scholars who saw the need to respond 

to the suffering of the Somali people, following years of civil strife, subsequent displacement, 

the plight of the vulnerable sections of the society like helpless widows, orphans, elderly people 

who lost their kith and kin in the strife. In Somali, the very word ‘Shafshafo’ stands for ‘initial 

healing’ or ‘first-aid care’, and this very name reflected the principles on the basis of which it 

was formed. 

 

 

It was founded in Garowe, the capital city of Puntland, at the height of suffering of the 

Somali people due to the prolonged civil war. Shafshafo’s activities reach out the needy in the 

urban centers and the rural where the most vulnerable of the Somali people live. The main 

objective is to alleviate the suffering of these people.  

Shafshafo’s main office is in Galkaio, the capital city of Mudug region of Puntland State 

of Somalia. Galkaio has been one of the cities that suffered the worst in the Somali civil war. 

The city exchanged hands of hostile forces several times. It became a ghost city at the height of 

civil war in 1990s and was completely deserted.  

 

Background Info 

Location 



 

 

 

The vision of Shafshafo centers around developing the communities within its reach and paving 

the way for self-sustainability of a community which is still reeling under the after-effects of 

decades of strife. Its main tasks include  

 Enabling and empowering the victims of war  to recover from difficulties inherited from 

natural disasters and man-made problems and supporting the weaker sections of the 

Somali society 

 Empowering the Somali community to grow out of its dependency on welfare handouts 

and develop self-reliance.  

 Making these people to be productive members of the society they are in 

 Deterring the youth from joining deviant groups like extremists, pirates, criminals, and 

all other activities which lead to social evils by providing skill-oriented programs. 

 

 

In order to relieve the suffering of the Somali community, Shafshafo Organization for Relief and 

Development’s mission is to 

 Pave the way for the development and self-sustenance of the Somali community.  

 Provide skill-oriented training for war-widowed, the orphans, the elderly people and 

vulnerable sections of the Somalis. It acts on the dictum that says, “Give a man a fish and 

you feed him for a day; teach a man to fish and you feed him for a lifetime”. 

 Run feeding kitchens for the poor especially for the holy occasions like eid holidays and 

festive occasions.  

 Encourage and building the confidence of the underprivileged not to lose hope. 

 Providing clean drinking water for the people and the livestock they raised by nomads. 

 

The Vision 

The Mission 



 

   

 

 

Shafshafo’s activities are recognized by high-profile 

Somali authorities like the Minister of Somali Ministry of 

Haj and Endowment, H.E. Abdulqadir Sheikh Ali, the former 

Director General of Cooperation and Planning of Puntland 

State of Somalia, H.E. Hassan Ahmed Jama. 

 

 

Shafshafo lobbies relief for the vulnerable sections 

of the Somalia community from donor organization. It runs 

feeding kitchens during the holy month of Ramadan, 

distributes dry food for the needy. In order to ensure that 

the beneficiaries of relief do not overstay the benevolence 

of the donors, Shafshafo carries out training programs and 

provides vocational training for the orphans and the young 

widows to empower them to self-support. These programs 

involve running bakeries, tailoring, air-conditioning. 

Shafshafo runs a number of workshops for carpentry, prick-

Shafshafo’s Sacred Recognized 

Domain of Activities 



 

laying,  metal work, etc. It also tries to support the main health centers and helps prevent major 

health hazards like water-borne diseases, pollution-prompted health issues by recommending 

and inculcating correct health measures in consultation with the local medical doctors and 

providing training workshops. 

Water is scarce in Puntland and that scarcity is part of the hardships prevailing in the 

region. The sources of water are the hand-dug wells and contaminated rainwater catchments 

which pose a great health risk. This water is used for drinking by both humans and the animals. 

Acquisition and Installation of protected deep wells is one of the tasks of this Relief 

Organization is trying to carry out. 

In a nutshell, the relief activities Shafshafo for Relief and Development carries out include: 

 Supporting the war-widows and the orphans 

 Alleviating the suffering of the nomadic pastoralists 

by providing the necessary animal vaccination 

 Digging safe water wells and boreholes for the both 

the urban and rural areas 

 Preventing and addressing the outbreak of common 

diseases 

 Holding training workshops  

 Resettling the IDPs and refugees arriving the area 

wherever Shafshafo can outreach and help 

 

 

A. Transparency: Through effective management, policies and procedures, Shfshafo is 

committed to ensure transparency and accountability. 

B. Empowerment: In addition to responding to the common humanitarian crises, the 

majority of Shafshafo activities focus on empowerment, development and capacity 

Shafshafo’s Core Values 



 

building of the people’s confidence and capability to be self-supporting and remain less 

dependent on relief handouts and to prop up resilient capabilities. 

C. Fairness and impartiality: In all our activities and interactions, Shafshafo’s policies are 

based on fairness and lack of bias or prejudice against section of the communities it 

reaches out. 

 

Shafshafo for Relief and Development can be reached at its headquarters as shown below: 

Osman A. Omar 

Email: shafshafo2@gmail.com 

Mukhtar Ahmed Tinle 

002529077995711 

Website: www.shafshafo.com  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 جمعية شفشفو للإغاثة والتنميةنبذة مختصرة عن 

 

. ، وتهتم بجانبين: جانب إغاثي وآخر تنمويغير ربحيةأهلية  جمعيةهي شفـشفوللإغاثة والتمنية 

كان . ويةبونت لاند الصومال ولايةمة عاصجرووي  في مدينةم 2001 مأسـست في عاوقد ت

Contacts 

 خلفيةال
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 على إثرحياتهم  الذين دمُرت مصادر معاناة النازحينمن لتخفيف محاولة ا الغرض من إنشائها

لنداءات المتضررين ستجابة وكذلك ا. طبيعيةوالكوارث ال الحروب الأهلية في الصومال،

أسهموا في تأسيس الجمعية وتشكيل ين دالوأعيان القبائل العلماء واستغاثتهم، وامتالاً لتوصيات 

الخراب ت من بعد سنوا معاناة الشعب الصوماليلجانها، وكل ذلك من أجل إيجاد حلول ل

الذين   والأيتام والمسنين الأرامل :مثل ،لفئات الضعيفة من المجتمعولا سيما لدى ا، والدمار

 .الطاحنة هم في الحروب الأهليةيلاهأفقدوا 

 ".ة، ولم الجراح واندمالها الإسعافات الأولي " في اللغة الصومالية " شفشفو "وتعني لفظة  

 

 

 

 ة بونت لاند الصوماليةيعاصمة ولامدينة جروي شفشفو للإغاثة والتنمية في  جمعيةسـست تأ

 كبرى المدن في إقليم جالكعيوحيث مكتبها الرئيس، بيد أنه نقل في الآونة الأخيرة إلى مدينة 

 .بالولاية نفسهامدغ 

 ن التي عانتإحدى المد؛ لكونها في هذه المدينة سمقرها الرئيالجمعية أن يكون  اختارتوقد 

 ، حيثالصومالفي الحروب الأهلية ة استمرار فترفي أسوأ الظروف ب معاناة شديدة، ومرت

احرة حتى سميت بمدينة الموت؛ لكثرة المتن الميليشياتوقوى المتنافسة لا تصارعكانت مركزًا ل

، ولكن رجع كثير من امهجورة تمامً مدينة  أصبحتمن ثم والأرواح والأنفس التي أزهقت فيها، 

ورعوية  ريفيةلمدن ومناطق  الناس إليها بعد أن خفت وطأة الحرب. وهي مدينة تمثل مركزًا

 .كثيرة، وكلها أماكن تقع في نطاق عمل الجمعية

لمقر الرئيس ا



 

 

 

 

 تميهد الطريقو ،حول التنمية مية تدورندف جمعية شفشفو للإغاثة والتهورسالة و رؤية

الذاتي، واستخدام الوسائل المتاحة لتحقيق الأهداف المرجوة من أجل  الاكتفاءللوصول إلى 

. ويلاتها، وعانوا من طويلة لسنوات في ظل الحـروب الأهلية وااشع لأناس إيجاد حياة أفضل

 : ذلك كله في المحاور الآتية تصارويمكن اخ

من مهارات  في المجتمع الصومالي ةفيضعالتمكين الفئات • 

 لهم.وتأهي الحياة

من  روثةالصعوبات المو جاوزلتضحايا الحرب احتواء • 

 جتماعية.الا كلاتالكوارث الطبيعية والمش

على  عتمادمن الالتخلص ا على المجتمع الصومالي مساعدة• 

 المساعدات االخارجية.

و أعلين اف ليكونوا أعضاء أفراد المجتمع الصوماليتشجيع • 

 هم.مجتمعمنتجين في 

والمتطرفة التي  الجماعات المنحرفةالفئات الضالة وإنقاذ الشباب من الانضمام إلى توعية و• 

 .ومصالحهرى المناهضة للمجتمع ، وجميع الأعمال الأخغلوالقرصنة، والأعمال  تزاول

الفئات جميع ووذوي الاحيتاجات الخاصة )المعوقين( رامل والأيتام الأ وتأهيل تدريب• 

القول المأثور  للإغاثة والتنمية من جمعية شفـشـفوفي المجتمع الصومالي، حيث تنطلق  الضعيفة

 ".ة الحياسما  تطعمه مدى لأصيد ا ام شخصً عل   و، اواحدً  اا سمكة تطعمه يومً أعط شخصً  : "قائلال

شهر رمضان  :مثل ،المقدسة واسموخاصة في الم والمساكين، للفقراء مطاعم ومطابختشغيل • 

 .دين وغيرهماالعيالمبار ، و

 والهدف والرسالة الرؤية



 

في الحياة، وتشجيعهم على  الأمل وافقدلا يلكي ؛لفقراء والمساكينا في نفوس الثقةغرس • 

 .المضي قدمًا

  .للبشر والمواشيلشرب صالحة لتوفير مياه • 

 

 

 

لدى الجمعية تزكية من معالي وزير الأوقاف والحج والشؤون الإسلامية في الحكومة الفيدرالية 

لتعاون لشؤون ا سبقمدير العام الأأخرى من الو، شيخ علي عبد القادرالصومالية الأستاذ/ 

 ، وثالثة من معاليحسن أحمد جامع الأستاذ/ سعادة يط في ولاية بونت لاند الصوماليةوالتخط

 .ةحاج ورسمعلي  الدكتور/ معاليلصومالية لاند االأسبق في ولاية بونت  ميووزيرالتعل

 كما لدى الجمعية عدد من الشهادات من حكومة ولاية بونت لاند الصومالية.

 

 

لمتضررين، وخاصة الفئات المحتاجين وا إغاثةللإغاثة والتنمية إلى  تسعى جمعية شفشفو

تشغـيل ، والضعيفة من المجتمع الصومالي

شهر رمضان في أثناء  مطابخالمطاعم وال

؛ لتفطير الصائمين، وإطعام الجائعين في المبار 

 لإضافةاب المواسم المقدسة كالعيدين وغيرهما،

، على الأسر الفقيرة الغذائية سلاتع اليتوز إلى

من  لتمكينهمالأيتام و الأراملوتأهيل  تدريبو

كما تهتم الجمعية بالجوانب المهنية، حيث الذات.  ثم على -سبحانه وتعالى–الله  عتماد علىالا

 التزكيات والشهادات

 نشاطات الجمعية



 

أعمال ء وديكور والكهرباالهندسة والنجارة و الخياطةورش لمخابز، واتشغ ل عدداً من 

 لخ....إالألومنيوم واللحام

للقضاء على   ةالرئيسستوصفات في المدن والمشافي والمالمراكز الصحية ية عالجمكما تدعم 

الدورات التدريبية  جمعيةكما تقيم ال. الأوبئة والأمراض المعدية، وخاصة التي تنتقل عبر المياه

 .من أجل صحة أفضل للأجيال المتعاقبةعمل الرش وو والتأهيلية

التي تواجه من المصاعب  اجزءً  الصومالية ونقصها بونت لاندولاية المياه في هذا وتمثل ندرة 

 خلال مواسم الأمطار لأيدي؛ مما يجعلها فيمحفورة با، حيث أغلب آبار المياه لمنطقةا

وعلى الرغم  .ة غير صالحة للشربملوث فتكونمياه الصرف الصحي والفيضانات تختلط مع 

ا بيرً ك اصحي   رًاتشكل خطالتي متلوثة الهذه المياه مواشي لشرب البشر والمن ذلك فيضطر 

ومجهزة بما  محميةعميقة ر باآحفر ب ولا يمكن الخروج من هذه الأزمة المتكررة إلا .عليهم

  ، وتحرص على القيام به.جمعيةيلزمها، وهو ما تسعى إليه ال

  ما يلي:ويمكن تلخيص مناشط الجمعية ب

  وذوي الاحتياجات الخاصة. دعم الأرامل والأيتام• 

لسكان  ومعالجتها الصحيةتعامل مع القضايا ال• 

 والأرياف. والقرى المدن

توفير  مجتمعات البدوية عبرالالتخفيف من معاناة • 

  لمواشيهم. ضروريال تطعيمالأدوية وال

  .والريفية بدويةفي المناطق ال بارالآحفر • 

 .في المنطقة المعدية الأمراض الحد  من انتشار• 

 مساعدة الفقراء و المساكين وتأهيلهم.• 

 النافعة.مهارات ال ة المسهمة في تمكين أفراد المجتمع منتدريبيوالدورات العمل الورش إقامة • 

 في الداخل والخارج. خرىأواللاجئين القادمين من مناطق  إعادة توطين النازحينالإسهام في • 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 وذلك الشفافية والمساءلة ة الجمعية حريصة على تحقيق مبدأيإدارحيث إن : الشفافية ،

 .فعالة سياسات وإجراءاتباتباعها 

 الصومالي وتمكينهم من مهارات  قدرات الشعببناء ى عل الجمعية تركزإذ : التمكين

 والمشاريع عتماد على المساعداتلاا مع تقليل ،اذاتي   نمكـتـفـي واـونلكى يك الحياة؛

 ة.يالإغاث
 عالياتها جميع نشاطاتها وفحيث تتبع الجمعية هذين المبدأين في : الإنصاف والنزاهة

 من فئةأي  الإنصاف وعدم التحيز أو التحامل ضد  النزاهة وعلى وسياساتها؛ فتحرص 

 .والمساعدة يد العون قدم لهمت ذينالمحتاجين ال فئات 

 

 

 

 

 :عبر العنوان الآتيمية نجمعية شفشفو للإغاثة والت تواصل معيمكن ال

 

 www.shafshafo.com الموقع على شبكة الإنترنت: 
 shafshafo2@gmail.comالبريد الإلكتروني: 

 مة )نائبه(.مختار أحمد ورس )المدير العام( الرحمن عمر عثمان عبد

جمعية التي تنطلق منها  القيم

 للإغاثة والتنمية شفـشفو

 جهات الاتصال



 

 002529077995711ت: 

 

 

 


